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7	 POVZETEK

V pričujočem zvezku periodične publikacije Acta Ecclesiastica Sloveniae 
z naslovom Kapucini in njihova arhitektura na Slovenskem je podrobno pred-
stavljena, analizirana in ovrednotena arhitektura kapucinskega reda na Sloven-
skem v razponu od začetka 17. do začetka 19. stoletja. Uvodoma je predstavljena 
kratka zgodovina kapucinskega reda, orisan je njegov prihod v slovenske dežele 
v času rekatolizacije ter posebej izpostavljen odnos dobrotnikov do tega reda, 
tako kronanih glav kot tudi preprostega kmečkega ljudstva. Poseben poudarek 
je namenjen tudi razlagi razumevanja pojmovanja Svetega uboštva, kot ga je 
živel sv. Frančišek Asiški, ki se neizbežno zrcali v zasnovi in opremi vsakega 
kapucinskega samostana. Na podlagi opredelitve arhitekture drugih ubožnih 
redov avtorica natančneje analizira arhitekturo kapucinskega reda, prav tako 
ubožnega reda, in izpostavi področja, ki so s svojo redovno arhitekturo vplivala 
na kapucinsko arhitekturo na Slovenskem. Zanimiv ekskurz predstavlja tudi 
detajlni opis dela p. Antonia da Pordenone, ki je na začetku 17. stoletja napisal 
arhitekturni traktat o kapucinski arhitekturi v »hladnejših deželah« in predsta-
vlja odlično izhodišče za razumevanje zasnove kapucinske redovne hiše nek-
danje Štajerske kapucinske province, kamor so spadali tudi samostani na naših 
tleh. V delu so zajeti vsi kapucinski samostani, ki so nastali v okviru nekdanje 
Štajerske in delno tudi Beneške kapucinske province, podrobno pa predstavlje-
ni le tisti, ki so bili zgrajeni v okvirih državnih meja Slovenije, med njimi nek-
danji ljubljanski, celjski, nekdanja mariborski in ptujski, svetokriški, nekdanji 
krški, kranjski in novomeški ter še vedno delujoči škofjeloški kapucinski samo-
stan. Poleg izčrpnega besedila, ki bolje osvetljuje zgodovino gradnje in zasnovo 
kapucinskih samostanov ter njihovo opremo in je nastalo na podlagi ohranje-
nih slikovnih virov, terenskega ogleda ter morebitnih arhivskih zapisov, je delu 
pridan tudi seznam slikovnega gradiva, ki je bil pri opredelitvi kapucinske ar-
hitekture na Slovenskem tudi uporabljen. Raziskava je osredotočena predvsem 
na čas od ustanovitve prvega samostana do razpustitve nekaterih samostanskih 
hiš. Poznejša arhitekturna zgodovina ohranjenih samostanskih kompleksov je 
orisana le obrobno. Kapucinska arhitektura na Slovenskem je tako s pričujočim 
delom v okvirih umetnostnozgodovinske stroke prvič celostno predstavljena in 
valorizirana. 

Ključne besede: kapucini, redovna arhitektura, p. Antonio da Porde-
none (1560–1628), Štajerska kapucinska provinca, kapucinska arhitektura na 
Slovenskem
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8	 SUMMARY
This volume of the periodical publication Acta Ecclesiastica Sloveniae enti-

tled The Capuchins and Their Architecture in Slovenia includes the detailed, ana-
lysed, and evaluated architecture of the Capuchin order in Slovenia from the be-
ginning of the 17th to the beginning of the 19th century. First, a brief history of the 
Capuchin order is presented, its arrival in the Slovenian lands during the time of 
re-Catholicisation is sketched, and the attitude of benefactors towards this order 
is especially emphasised since it included all from royalty to simple peasants. A 
special emphasis is placed on the explanation of the understanding of how Holy 
Poverty is comprehended, as it was lived by St Francis of Assisi, and which is 
inevitably reflected in the design and furnishings of each and every Capuchin 
convent. Based on the definition of architecture of other mendicant orders, the 
author analyses the architecture of the Capuchin order, which is also a mendi-
cant order, in detail and exposes the areas which have influenced Capuchin ar-
chitecture in Slovenia with their own monastic architecture. An interesting part 
is also the detailed description of the work by friar Antonio da Pordenone, who 
wrote an architectural treatise about Capuchin architecture in “colder lands” at 
the beginning of the 17th century and which is an excellent starting point for the 
understanding of how the Capuchin monastic house in the former Styrian Cap-
uchin province, to which all Slovenian convents belonged, was designed. The 
work encompasses all Capuchin convents which were created within the former 
Styrian and partly also Venetian Capuchin provinces, but deals in greater detail 
only with those which were built within the state borders of Slovenia, including 
the monasteries in Ljubljana, Celje, formerly Maribor and Ptuj, Sveti Križ, for-
merly Krško, Kranj, and Novo mesto and the still operational Capuchin convent 
in Škofja Loka. In addition to the comprehensive text that sheds brighter light on 
the history of construction and the design of Capuchin convents as well as their 
furnishings and was created on the basis of the preserved image sources, field 
inspection, and possible archival records, a list of photos which were also used 
when defining the Capuchin architecture in Slovenia is appended to this work. 
The research mainly focuses on the time from the foundation of the first convent 
to the suppression of some monastic houses. The later architectural history of 
the preserved convents complexes is only roughly sketched. Thus, within the art 
history profession Capuchin architecture in Slovenia has been comprehensively 
presented and assessed for the first time through the work before us. 

Keywords: Capuchins, monastic architecture, friar Antonio da Pordenone 
(1560–1628), Styrian Capuchin province, Capuchin architecture in Slovenia

Prevedla: Maja Sužnik
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9	 ZUSAMMENFASSUNG
Dieser Band der periodischen Publikation Acta Ecclesiastica Sloveniae mit 

dem Titel Kapuziner und ihre Architektur in Slowenien bietet eine detaillierte Dar-
stellung, Analyse und Bewertung der Architektur des Kapuzinerordens im Gebiet 
des heutigen Sloweniens vom Anfang des 17. Jahrhunderts bis Anfang des 19. Ja-
hrhunderts. In der Einleitung ist eine kurze Geschichte des Kapuzinerordens und 
die Ankunft des Ordens auf dem Gebiet des heutigen Sloweniens in der Zeit der 
Rekatholisierung dargestellt, hervorgehoben ist auch die Beziehung der Wohltäter 
zum diesen Orden, sowohl der Monarchen als auch der bäuerlichen Bevölkerung. 
Besonders betont ist die Erklärung der Auffassung von Heiliger Armut wie von 
Hl. Franziskus von Assisi gelebt, was unausweichlich im Entwurf und Einrichtung 
jedes Kapuzinerklosters reflektiert ist. Auf Grundlage von Begriffsdefinition der 
Architektur von anderen Bettelorden analysiert die Autorin ausführlich die Archi-
tektur des Kapuzinerordens, der auch ein Bettelorden ist, und hebt die Bereiche 
hervor, die mit ihrer Orden-Architektur die Kapuzinerarchitektur im Gebiet des 
heutigen Sloweniens beeinflussten. Ein interessanter Exkurs ist die detaillierte Be-
schreibung des Werks von P. Antonio da Pordenone, der Anfang des 17. Jahrhun-
derts einen Architekturtraktat über die Kapuzinerarchitektur in „kälteren Län-
dern“ schrieb, der einen ausgezeichneter Ausgangspunkt für das Verständnis vom 
Entwurf des Kapuziner-Ordenshauses der ehemaligen Steierischen Kapuzinerpro-
vinz, woher auch die Klöster im Gebiet des heutigen Sloweniens gehörten, dar-
stellt. Das Werk umfasst alle Kapuzinerklöster, die auf dem Gebiet der ehemaligen 
Steiermark und teilweise auch der venezianischen Kapuzinerprovinz entstanden, 
detailliert sind aber nur diese dargestellt, die innerhalb der Grenzen des heutigen 
Sloweniens gebaut waren, hierunter auch die Klöster in Ljubljana, Celje und Sveti 
Križ, die ehemaligen Klöster in Maribor, Ptuj und Krško, die Klöster in Kranj und 
Novo mesto und der noch immer aktive Kapuzinerkloster in Škofja Loka. Außer 
dem ausführlichen Text, der die Geschichte des Baues und Entwurfs der Kapuzi-
nerklöster und ihre Einrichtung präsentiert und auf Grundlage von Bildquellen 
entstand, der Feldforschung und potentiellem Archivmaterial enthält das Werk 
auch eine Liste von Bilddokumenten, die auch bei der Bestimmung von Kapuzine-
rarchitektur im slowenischen Gebiet verwendet wurde. Die Studie fokussiert sich 
meistens auf die Zeit seit der Gründung des ersten Klosters bis zum Auflösung 
einiger Klosterhäuser. Nur übersichtsartig ist die spätere Baugeschichte der erhal-
tenen Klosterkomplexe dargestellt. So ist die Kapuzinerarchitektur im Gebiet des 
heutigen Sloweniens mit diesem Werk im Rahmen der kunsthistorischen Diszi-
plin zum ersten Mal gänzlich dargestellt und valorisiert. 

Schlüsselwörter: Kapuziner, Ordensarchitektur, P. Antonio da Pordenone 
(1560–1628), Steierische Kapuzinerprovinz, Kapuzinerarchitektur im Gebiet des 
heutigen Sloweniens

Prevedla: Tina Benčina
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